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روایت یک زن در »این جمعیت
 قابل کنترل«

گروه فرهنگ و هنر-   فیلم سینمایی »این جمعیت قابل کنترل« 
با رونمایی از تیزر آماده اکران است.

فیلم سینمایی »این جمعیت قابل کنترل« به کارگردانی محمدمتین 
اوجانی و نویســندگی روناک برخوردار ساخته شده و قرار است 
 از روز چهارشــنبه ۳۰ خردادماه در سینماهای سراسر کشور اکران 

شود.  
تهیه کنندگی این فیلم برعهده مهرداد فرید بوده است.  

فریده سپاه منصور، محمدرضا داوودنژاد، علیرضا استادی، زهرا داوود 
نژاد، روناک برخوردار، مهناز افتاده نیا، مرجان قمری، رسول عظیمی، وحید 
الهویی، مریم شاه ولی و محسن آشتیانی پور از بازیگرام این فیلم هستند.  
در آســتانه اکــران ایــن فیلم که پخش آن بر عهده موسســه نســیم 
 صبــا اســت، تیزر فیلم منتشــر شــده کــه آن را میثم میرزایی ســاخته 

است.
داســتان این فیلم درباره  زنی اســت که دچار دمِانس شــده اما هنوز 

اصلی ترین آرزویش را از خاطر نبرده است.
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یک رکورد تاریخی در انتظار انیمیشن دیزنی

تهیه کننده سینما ؛

فرهنگ و هنر

نیــما رجـبـی

گــروه فرهنگ و هنــر- نهال 
موســوی نوشــت: ســریال جنگل 
آسفالت به تهیه کنندگی اسماعیل عفیفه 
و کارگردانی پژمان تیمورتاش از سوم 
فروردین مــاه از پلتفرم نماوا در حال 
پخش اســت و تا به امروز 1۳ قسمت 
از آن منتشر شده است، اما ماجراهای 
آن همچنــان در یک دایــره محدود 

می چرخد.
اگرسریال را ندیده اید بهتر است 
که ایــن نوشــتار را نخوانید چون بر 
دیدگاه شــما تاثیر خواهد گذاشت و 

پیش قضاوت به وجود خواهد آورد.
جنگل آسفالت اســم یک فیلم 
سینمایی به کارگردانی جان هیوستون 
در ســال 195۰ است که او هم بر پایه 
رمانی بــه همین نام نوشــته دبلیو آر 
بورنت )W. R. Burnett( فیلمنامه 
آن را نوشــته بود، که البته انتخاب این 
نام برای یک سریال ایرانی هیچ اشکالی 

ندارد فقط ذکر این نکته لازم است.

اما برای اولین بار در ایران ســال 
1۳۸5 »جنگل آسفالت« اسمی بود که 
سروش لشگری با نام هنری هیچ کس 
برای اولین آلبوم موســیقی رپ خود 
اســتفاده کرد. این آلبوم که به صورت 
غیرقانونی و زیرزمینی منتشر شد، در 
میان جوانان آن ســال ها از محبوبیت 
زیادی برخوردار بود. سروش لشگری 
در برخی قطعات موســیقی که در این 
آلبوم ساخته بود، به نقد اجتماعی تهران 

و مشکلات آدمها پرداخته بود.
مهمترین مساله در سریال جنگل 
آســفالت این اســت که نویسندگان 
آن داســتانی را برای روایت انتخاب 
کرده اند که در آن همه چیز به شــکل 
وحشتناکی بی رحم است، یک جهان 
به شــدت سیاه و تاریک که انگار هیچ 
روزنه امیدی در آن پیدا نمی شود. مادر 
به دختر رحم نمی کند، شــوهر به زن، 
خواهر به خواهر، عاشــق به معشوق، 

مربی به بازیکن و ...
من به هیچ عنوان تئوری مستعمل 
»سیاه نمایی« را قبول ندارم اما سیاهی 

که در این ســریال در طول این سیزده 
قسمت به تصویر کشیده شده است در 

نوع خود قابل مطالعه است.
زندگــی ســه خانــواده در این 
سریال محور داســتان است: خانواده 
امیر، خانواده هنگامه و خانواده پاشــا، 
که هرکدام انواع و اقســام مشکلات را 

دارند.
در خانواده امیر، پدر )ایرج طلا( با 
همسرش )سیمین( رابطه سردی دارد 
و خواهر سیمین )غزال( هم با خواهر و 
شوهر خواهر مشکل دارد. دختر بزرگ 
خانواده )آرزو( را ســیمین از خانه اش 

بیرون کرده و ...
برادر هنگامه هم قتلی انجام داده 
و در زنــدان زیر حکم اعدام اســت و 
مادر هم تمام توجه اش به پســر است 
و برایش هیچ اهمیتی ندارد که به ســر 

هنگامه چه آمده و یا چه خواهد امد.
در خانواده پاشا هم که خواهرش 
مشــکل روانــی دارد و مــادرش هم 
ترجیحش این است که با یک جمعی 
از دوستان معتاد در یک ویرانه زندگی 

کند تا در یک مرکز نگهداری باشد و ...
ســعی بــر ایــن اســت کــه 
شــخصیت های ســریال چند لایه و 
خاکستری باشــند اما آنچه نتیجه کار 
شده است شخصیت هایی مشکل دار 
که هر کدام بــه گونه ای زخم خورده 
روزگار هستند که حتی اگر بخواهند 

خوب هم باشــند نه می توانند و نه 
بســترش وجود دارد. طبیعتا 

انتخاب اسم این مجموعه 
هــم از حاصل همین 

نگاه است.

گذشــته از شخصیت ها و شکل 
شــخصیت پردازی آنهــا، مهمترین 
مســاله در یک مجموعه نمایشی این 
است که اتفاقات رخ داده در آن سکون 
نداشته باشــد یعنی یا به لحاظ سیر و 
رونــد ماجراها رو بــه جلو و در حال 

گســترش باشد یا این که سطح روابط 
انسانی شــخصیت های آن تغییر کند 
و مدام مخاطــب را به این فکر وادارد 
کــه با این اتفاقی کــه رخ داد یا با این 
تغییر شــناخت شخصیت ها نسب به 
همدیگر، حال چه اتفاقی رخ خواهد 

داد؟
هر نویسنده فیلمنامه ای می تواند 
از ســه افکت درام یعنی تعلیق، معما و 
غافلگیری برای همراه کردن مخاطب 
همراه با خود نهایت 

استفاده را ببرد. در چند قسمت ابتدایی 
جنگل آسفالت اتفاقا از این تمهیدات 
دراماتیک به خوبی اســتفاده شده بود 
اما بعــد از آن مجموعــه در دام یک 
روند تکراری افتــاد که مدام هر انچه 
که هست تکرار می شود و آدمها مدام 
دور خــود می چرخنــد و مدام همان 
حرفهایی را که قبلتر از انها شــنیده ایم 

تکرار می شود.
یکــی از نکات جالــب توجه و 
قوت سریال جنگل آسفالت استفاده از 
بازیگران با تجربه و معروف است حتی 
برخی هم که جوان هستند در بازیگری 
فعالیت زیادی داشــته اند و چهره تازه 

وارد نیستند. فقط به اسامی نگاه کنید:
نوید محمــدزاده، امیرجعفری، 
مریلا زارعی، فرشته حسینی، علیرضا 
جعفــری، ریمــا رامین فــر، نازنین 
فراهانــی، آزاده صمــدی، مســعود 
کرامتی، مجید آقاکریمی، دیبا زاهدی، 
معین شاهچراغی، امین میری، عرفان 
ابراهیمــی، مرجــان اتفاقیــان، نادر 
پورمهیــن، حســین فلاح، محســن 
بهرامی، حدیث نظــری، محمدرضا 

فتحی و ...
بایــد گفت که تا بــه امروز آس 
برنده ســریال جنگل آسفالت ترکیب 
بازیگــران آن بوده اســت انصافا اکثر 
بازیگران به خوبی از عهده نقشــی که 
دارنــد برآمده اند. اما بهترین بازیگران 
هم نمی توانند ســریالی که مشــکل 
اساسی آن در فیلمنامه است را نجات 

دهند.
شاید بسیاری با نوید محمدزاده 

در نقش پاشا مشکل داشته باشند و او 
را برای این نقش مناســب ندانند ولی 
واقعیت این اســت خــود محمدزاده 
تلاشــش را بــرای کلیشــه زدایی از 
شــخصیت هایی که به انها شــناخته 
می شــد را انجام داده و قدم در یک راه 

جدید گذاشته است.
شــاید تنها شخصیتی که قابلیت 
و توانایــی لازم را در ایــن ســریال 
ندارد نقش امیر است با بازی علیرضا 

جعفری.
 مخاطب مدام درگیر این پرسش 
است چرا باید هنگامه )فرشته حسینی( 
و عاطفه )آزاده صمدی( عاشــق این 
شخصیت شوند؟ امیر قصه چه جذابتی 
دارد که زن سابق و نامزد کنونی، برای 
بدســت آوردن او چنین خودشان را 
بــه آب و آتش بزنند؟ فارغ از توانایی 
علیرضــا جعفــری در بازیگری این 
پرسش مهمی است که باید نویسندگان 

فیلمنامه به آن جواب دهند.
بــه لحــاظ عناصــر تصویــر 
)فیلمبــرداری، طراحی صحنه، گریم، 
جلوه های ویــژه و ...( و عناصر صدا 
)صدابرداری، موســیقی، صداگذاری 
 و ...( ســریال در حد استاندارد  ایران 
اســت. بهرحال باید منتظــر ماند و تا 
آخر مجموعه را دید تا ببینیم در نهایت 
آدمها در این جنگل آسفالت له و لورده 
خواهند شــد یا اینکه عشق و امید به 
فریادشان خواهد رسید. اما فعلا سریال 
چند قســمت اســت که مدام در یک 
سیکل معیوب گیر افتاده و مدام آدمها 

دور خودشان می چرخند و ... هیچ.

گروه فرهنــگ و هنر- 
پیش بینــی می شــود فــروش 
 »۲ Inside Out« افتتاحیه انییمشن
در آمریکا به حدود 15۰ میلیون 
دلار برســد کــه فروشــی 
فوق العــاده بــرای آثــار 
اســتودیو پیکسار کمپانی 
دیزنــی محســوب خواهد 

شد.
 Inside« انیمیشن
Out ۲« محصول استودیو پیکساز 
کمپانی دیزتی در روز نخست اکران 
۶۲ میلیون دلار به دســت آورد که 
بسیار فراتر از حد انتظار بود و این 
انیمیشــن را در مســیر افتتاحیه بین 
1۴۰ تا 15۰ میلیون دلاری در گیشــه 
آمریکا قــرار داد که در این صورت 

ایــن اثر یکی از ســه فــروش برتر 
افتتاحیه یک انیمیشــن در تمام ادوار 
 ســینمای آمریکا را به نام خود ثبت 

می کند.
انیمیشن »شگفت انگیزان« دیگر 
محصول پیکســار با فروش افتتاحیه 
داخلی 1۸۲.۷ میلیون دلار، رکورددار 
فــروش آغازین یک انیمیشــن در 
تاریخ ســینمای آمریکاست و پس از 
آن »برادران ســوپر ماریو« محصول 
ایلومینیشــن و یونیورسال با 1۴۶.۴ 
میلیون دلار قــرار داد و در رتبه های 
بعــد نیــز »در جســتجوی دوری« 
)1۳5.1 میلیــون دلار( و »منجمد ۲« 
) 1۳۰.۳ میلیــون دلار( قــرار دارد، 
 Inside« حال باید منتظر ماند و دید
Out ۲« می تواند از فروش افتتاحیه 

 »بــرادران ســوپرماریو« عبور کند یا 
خیر.

»Inside out ۲« در چند بازار 
بین المللــی نیز اکران شــده و تا روز 
جمعــه 1۸.۸ میلیــون دلار فروخته 
و در ادامه در بســیاری از بازارهای 
بین المللــی دیگر اکران خود را آغاز 
می کنــد و بــرآورد فــروش بالایی 
 در آمریــکای لاتین، اروپا و آســیا 

دارد.
این انیمیشن نقدهای درخشانی 
نیز به دســت آورده و در حال حاضر 
با امتیاز 9۳ درصد از منتقدان در میان 
پنج فیلم برتر پیکســار در وب سایت 
راتــن تومیتوز قــرار دارد. این فیلم 
همچنیــن امتیاز ســینمایی A را از 
»CinemaScore« کســب کرده 

است.
 Inside« قسمت دوم انیمیشن
Out« را »کلســی مــان« کارگردانی 
کرده و تهیه کنندگی آن را نیز »مارک 
نیلسن« با فیلمنامه ای از»مگ لفاوه« 
بر عهده دارد. »امــی پولر«، »فیلیس 
اســمیت«، »لوئیس بلــک«، »تونی 
هیــل«، »لیزا لاپیــرا« و »مایا هاوک« 
از صداپیشــگان انیمیشــن جدیــد 
 اســتودیو پیکســار کمپانی دیزنی 

هستند.
قسمت نخســت این انیمیشن 
در ســال ۲۰15 به کارگردانی »پیت 
داکتر« منتشــر شد و علاوه بر فروش 
جهانی ۸5۸ میلیون دلاری، موفق به 
کسب جایزه اسکار بهترین انیمیشن 

بلند ۲۰1۶ شد.

گروه فرهنگ و هنر- تهیه کننده 
فیلم سینمایی »نیلگون« با اشاره توفیق 
آثار کمدی در سینما و معمایی در شبکه 
نمایش خانگی گفــت: که اگر همین 
امروز، فیلمنامه مشــابهی به دست من 
برسد، به سرمایه گذار خواهم گفت که 
ساخت چنین فیلمی، فایده ای نخواهد 
داشــت و به بازگشت سرمایه نخواهد 
رســید. ایرج محمدی تهیه کننده فیلم 
سینمایی »نیلگون« به کارگردانی حسین 
سهیلی زاده، درباره شرایط اکران این فیلم 
سینمایی توضیح داد: طبیعتا زمانی که ما 
برای اکران عمومی این فیلم برنامه ریزی 
کردیــم، بحثی از انتخابات ریاســت 
جمهوری در میــان نبود و معتقدم این 
فصل، فصل خوبی برای اکران فیلم بود. 
به همین دلیل هم بعد از چهار سال، این 
بازه زمانی را برای اکران انتخاب کردیم. 
گزینه اول مــا اکران عید فطر بود اما به 
دلیل حجم بالای فیلم هــا، نوبت دوم 

اکران به ما رسید.
وی دربــاره رضایت از اکران فیلم 
گفت: طبیعتا وضعیت سینمای ایران از 
منظر واکنش مخاطبان، در این ســال ها 
تغییر و تحولاتی داشــته است. به نظر 
می رســد فیلم های غیرکمدی، شرایط 
سخت تری برای فروش دارند. پیش تر 
ســینمای اجتماعی، خانوادگی و حتی 
کودک و نوجوان هم ســهمی در گیشه 
داشــتند اما تغییرات به ســمتی رفته 
که گویی مخاطب بیشــتر به تماشای 
فیلم هــای کمدی رغبت دارد. از طرف 
دیگر هم شاهد تعدد فیلم های کمدی 
در اکران هم هســتیم که به نظرم همین 
شرایط روی فروش فیلم های کمدی هم 

تأثیر منفی گذاشته است.
این تهیه کننده باســابقه با اشاره به 
تاثیر بحران کرونا در تاخیر چهارســاله 
برای اکــران »نیلگون« تاکید کرد: فیلم 
ما در همان ســال 9۸ آمــاده اکران بود 
اما با فراگیری کرونا و تعطیلی سینماها 
مواجه شدیم. بعدتر که این شرایط تغییر 
کرد، مالکان فیلم آمادگی اکران فیلم را 
نداشتند و به اکران فیلم در جشنواره های 
خارجی امید بسته بودند. جمیع جوانب 

منجر شــد که اکران فیلم به این روزها 
موکول شود.

می خواســتیم »نیلگون« با 
»ملکه گدایان« اکران شود، نشد!

محمدی با اشاره به پخش سریال 
خانگی »ملکه گدایــان« به کارگردانی 
حسین سهیلی زاده و استقبال مخاطبان 
از آن سریال تاکید کرد: قصد و ایده اولیه 
ما اکران این فیلم همزمان با آن سریال بود 
اما کرونا این اجازه را به ما نداد. طبیعتا در 
شرایط فعلی هم از فروش فیلم راضی 
نیســتیم. در این شرایط حتی فیلم هایی 
کــه از نظر ســرمایه گذاری بالاتر از ما 
محسوب می شوند و بازیگران برندتری 
را هم در ویترین خود داشــتند، توفیق 
چندانی در اکران به دســت نیاورده اند. 
این مشــکلی است که همه سینما با آن 
مواجه است. وی افزود: زمانی که گیشه 
فیلم ها رونق بیشتری داشت، ما اساسا 
پدیده ای به نام اکران آنلاین و یا عرضه 
در وی اودی نداشتیم. خیلی از مخاطبان 
سینما امروز با خودشان محاسبه می کنند 
کــه با این حجم از گرانی ها و ترافیک و 
مســائلی از این دست، چرا برای دیدن 
فیلم به سینما برویم؟ منتظر می مانند تا 
فیلم اکران آنلاین شود. وقتی هم که یک 
فیلم اکران آنلاین می شــود، بلافاصله 
قاچاق می شــود و همه مردم به نسخه 

رایگان آن دسترسی پیدا می کنند.
ایــن تهیه کننــده دربــاره توفیق 
فیلم های غیرکمدی همچون »مســت 
عشق« در همین شرایط هم گفت: باید 
توفیــق یک فیلم در گیشــه را برمبنای 

ســرمایه گذاری آن ارزیابــی کنیم. با 
تهیه کننده فیلم هایی از این دســت هم 
که صحبت کنید، از شرایط اکران خود 
راضی نیستند. درباره »مست عشق« هم 
من قضاوتی ندارم و باید با تهیه کننده آن 
صحبت کنید اما در فرآیندی که من شاهد 
هستم، فیلمی مانند »بی بدن«  با موضوع 
ملتهبی که دارد، خیلی بهتر می توانست 
بفروشــد. به خصوص که زمان تولید و 
عرضه فیلــم نزدیک به هم بود و قطعا 
یک ســرمایه گذاری چند ماهه، شرایط 
متفاوتی با یک سرمایه گذاری چند ساله 

دارد.
مخاطب با خودش می گوید، 

چرا به سینما بروم؟
یــک فیلم برای جــذب میلیونی 
مخاطــب، در شــرایط فعلــی بایــد 
شاخصه هایی داشــته باشدتهیه کننده 
»نیلگون« درباره تاثیر اکران دیگر فیلم ها 
بر عدم اســتقبال از این فیلم، تاکید کرد: 
آنچه ما مطرح می کنیم، مربوط به شرایط 
عمومی سینما است و اینگونه نیست که 
یــک فیلم خاص مانــع از فروش فیلم 
ما شــده باشــد. یک فیلم عاشــقانه و 
سایکودرام را مخاطب ترجیح می دهد 
در پلتفرم ببیند و با خودش می گوید چرا 
باید به سینما بروم؟ اصلا منظور ارزش 
کیفی فیلم ها نیست، بلکه به تغییر فرآیند 

تجاری سینما اشاره دارم. 
وی افزود: فیلم ما در شرایط پیش 
از کرونا، شاخصه های لازم برای جذب 
مخاطب را داشت اما در شرایط فعلی، 
این شاخصه ها را ندارد. همین امروز اگر 

فیلمنامه مشابهی به دست من برسد، به 
ســرمایه گذار خواهم گفت که ساخت 
چنین فیلمی، فایده ای نخواهد داشت 
و به بازگشــت سرمایه نخواهد رسید. 
اگر فیلمنامه ای مشابه »نیلگون« به دستم 
برســد، ترجیح می دهم به جای آن یک 

کمدی لوباجت بسازم.
»نیلگــون«  را برای ذائقه ۹۸ 

ساختیم نه ذائقه ۱۴۰۳
بازخوردهای  دربــاره  محمدی 
مخاطبان نســبت به فیلم »نیلگون« هم 
گفــت: تا به امروز با واکنش های مثبتی 
مواجه بوده ایم و اغلب مخاطبان از فیلم 
راضی هستند. فیلم پارامترهایی جدی 
برای رضایت مخاطب مانند داســتان 
پرتعلیق را دارد و فضای عاشــقانه آن 
مطابــق نیاز جوان امروز اســت. فیلم 
روایت جوانی اســت که در گذشــته 
باقی مانده اســت و نمی تواند آینده اش 
را رقم بزند. حالا اطرافیانش می خواهند 
شرایطی را برای او به وجود بیاورند که 
او بــه زمان حال بازگردد. این داســتان 
جذابیت های خــود را دارد اما در عین 
حال ادعا هم نمی کنیم که فیلم ایده آلی 
ساخته ایم. اگر »نیلگون« در همان سال 
9۸ اکران می شــد، بازخوردهای بسیار 

بهتری را نسبت به آن شاهد بودیم.
وی تاکیــد کــرد: ذائقه مخاطبان 
مدام در حال تغییر است و ما »نیلگون«  
را براســاس ذائقه مخاطبان در سال 9۸ 
ســاختیم نه ذائقه مخاطبان سال 1۴۰۳. 
در فضای سریال سازی خانگی هم این 
شرایط را شاهد هستیم. امروز قصه های 
معمایی مخاطب بیشتری دارد و برعکس 
ســینما، کمدی هــا در پلتفرم ها موفق 
نیســتند. ما هنوز نتوانسته ایم با کمدی، 
مخاطبان ســریالی مانند » پوست شیر« 
را به ســمت خود جذب کنیم. مردم در 
پلتفرم ها بیشتر علاقه به کارهای معمایی 
دارند اما در ســینما شــرایط برعکس 
اســت. مخاطب فقط می خواهد برای 
9۰ دقیقه یک سرگرمی جمعی را تجربه 
کند. واقعا آیا در این شــرایط یک فیلم 
جنایی باکیفیت می توانســت به اندازه 

»تمساح خونی« مخاطب داشته باشد؟

تا به امروز آس برنده سریال جنگل آسفالت ترکیب بازیگران آن است اما بهترین بازیگران هم نمی توانند 
سریالی که مشکل اساسی آن در فیلمنامه است را نجات دهند.

سریال جنگل آسفالت 
یا آسفالت کردن مخاطب !

ســعی بر این اســت که شخصیت های ســریال چند لایه و خاکستری باشــند اما آنچه 
نتیجه کار شــده است شــخصیت هایی مشــکل دار که هر کدام به گونه ای زخم خورده 
روزگار هســتند کــه حتی اگــر بخواهند خوب هم باشــند نه می توانند و نه بســترش 
وجــود دارد. طبیعتــا انتخــاب اســم ایــن مجموعه هــم از حاصل همین نگاه اســت.

توفیق معمایی ها در شبکه خانگی؛ در شرایط امروز سینما، دیگر »نیلگون« نمی سازم

بدینوســیله از کلیه سهامداران شرکت دعوت می شود تا در جلسه مجمع عمومی سالانه که در مورخ 
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